

## 研究室名稱：地景保育與社區參與研究室

### 研究領域：協同規劃、地景保育、保護區、里山倡議及生態農業

本研究室自 2002 至 2021 年，共有 42 位碩士班畢業生、2 位博士班畢業生。目前在學的研究生有：博士班博士後選人 2 名、碩士班研究生 5 名。

研究室之領域以地理學人地互動作用和結果之「文化景觀」理論為依據，社會科學質性研究為方法，著眼「全球思考、國家適用、在地行動」之連結，以「地景尺度」和「社區參與」為取徑，探討「在地社群與自然和諧共生」之實踐所需要的概念架構、制度設計、空間規劃和權益關係人溝通及參與過程。於「全球思考」面向，特別借鏡：UNESCO 推動之世界遺產文化景觀和世界地質公園、IUCN 推動之保護區系統、CBD 相輔之里山倡議等核心概念架構和規劃指引；於「國家適用」面向，特別探討保育相關法規諸如：國家公園法、文化資產保存法、森林法、野生動物保育法等制度設計及空間規劃，所能提供「在地之人與自然和諧共生」之實踐機會和限制；於「在地行動」面向，特別透過權益關係人分析、環境議題分析、社區或社群參與論壇設計、地景海景韌性評估等方法，探索多元權益關係人協同經營的規劃要素、過程和結果，以及其間行動研究者所能揮展的角色和功能。

**研究室主持人：李光中**

**現職：**國立東華大學自然資源與環境學系教授（2021.2~）

**服務(近三年)：**

中華民國環境教育學會第十五屆理事

海洋委員會海域自然地景及海域自然紀念物審議委員會第 1 屆委員聘書

行政院農業委員會林務局自然地景及自然紀念物審議會第 8 屆委員

苗栗縣自然地景及自然紀念物審議委員會委員

花蓮縣自然地景及自然紀念物審議會委員

彰化縣自然地景及自然紀念物審議會委員

中華民國環境教育學會第十四屆理事

**學經歷：**1989 年畢業於台灣大學並取得地理學碩士學位。1991 至 1997 年在農業委員會林業處自然保育科以及內政部太魯閣國家公園管理處擔任公職。1997-2001 年公費赴英國倫敦大學學院(UCL)地理學系並取得博士學位。2002-2005 年在國立花蓮師範學院生態與環境教育研究所任職助理教授，2005-2021 年在國立東華大學自然資源與環境學系任職副教授。國際網絡方面，為國際自然保育聯盟保護區委員會(IUCN WCPA)專家會員、國際文化紀念物與歷史場所委員會(ICOMOS)專家會員、歐洲地質遺產保育協會(ProGEO)會員、國際里山倡議夥伴關係網絡(IPSI)會員的東華大學聯絡人。

## ***Landscape Conservation and Community Participation Research Lab***

**Research focus:** Collaborative planning for rural landscape revitalization, protected area management, the Satoyama Initiative, and ecoagriculture

**Brief introduction:** The main concern of the research lab is related to interactions between the human society and natural environment, especially focusing on the ways of enhancing sustainability of cultural landscapes. From the perspective of 'think global, adapt national and act local,' the lab adopts a 'landscape' and 'community-based' approach to exploring the conceptual frameworks, institutional arrangements, spatial planning, as well as stakeholder participation for enhancing the goal of 'living in harmony with nature.'

The 'think global' perspective is guided by the concepts and practices of UNESCO World Heritage Cultural Landscape and Global Geoparks, IUCN Protected Areas Categories System as well as the Satoyama Initiative. In terms of 'adapt national,' the lab aims to explore opportunities and constraints of such legal instruments as the National Park Law, the Cultural Heritage Preservation Law, the Wildlife Conservation Law, the Forestry Law, and the Wetland Conservation Law. For the 'act local' perspective, the lab employs qualitative research methods and conducts participatory action research on stakeholder analysis, environmental issue analysis, and participatory forums on collaborative planning/ management and SEPLS resilience assessment for natural area conservation and rural area revitalization.

### ***Lab Supervisor: Prof. Dr. Kuang-Chung Lee***

Graduated in 1989 from the Geography Department, National Taiwan University. From 1991 to 1997, worked for the Council of Agriculture and Taroko National Park, Taiwan. In 2001, obtained the Ph.D. degree from the Geography Department of University College London. Currently is a Professor at College of Environmental Studies, National Dong Hwa University, Taiwan.

Since 2002, Dr. Kuang-Chung Lee has carried out about 40 research projects which mainly focused on community participation, natural and cultural landscape conservation, collaborative planning and management of protected areas.

He is currently a commission member of IUCN/WCPA, ICOMOS, ProGEO as well as the International Partnership for the Satoyama Initiative (IPSI) contact person for National Dong Hwa University.